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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Cestovní kancelář a cestovní agentura

Pojmy cestovní kancelář a cestovní agentura užívá zákon číslo 159/1999 Sb. o některých podmínkách
podnikání v oblasti cestovního ruchu a o změně zákona č. 40/1964 Sb., občanský zákoník, ve znění
pozdějších předpisů, a zákona č. 455/1991 Sb., o živnostenském podnikání (živnostenský zákon), ve
znění pozdějších předpisů (dále „zákon o cestovním ruchu“). Přijetím tohoto předpisu bylo ukončeno
poměrně dlouhé období úplné liberalizace v oblasti cestovního ruchu, které se ukázalo jako ne příliš
šťastné a zejména také neodpovídající právní úpravě platné v EU.

Pojmy cestovní kancelář a cestovní agentura užívá zákon číslo 159/1999 Sb. o některých podmínkách
podnikání v oblasti cestovního ruchu a o změně zákona č. 40/1964 Sb., občanský zákoník, ve znění
pozdějších předpisů, a zákona č. 455/1991 Sb., o živnostenském podnikání (živnostenský zákon), ve
znění pozdějších předpisů (dále „zákon o cestovním ruchu“). Přijetím tohoto předpisu bylo ukončeno
poměrně dlouhé období úplné liberalizace v oblasti cestovního ruchu, které se ukázalo jako ne příliš
šťastné a zejména také neodpovídající právní úpravě platné v EU.

Rozdíl mezi cestovní kanceláří a cestovní agenturou spočívá mimo jiné v tom, že provozování
cestovní kanceláře je živností koncesovanou, kdežto provozování cestovní agentury je živností
vázanou.

Z pohledu zákazníka spočívá hlavní rozdíl mezi cestovní kanceláří a cestovní agenturou ve
skutečnosti, že zájezd smí prodávat pouze cestovní kancelář a cestovní agentura může pouze
zprostředkovávat prodej zájezdů pro cestní kanceláře. Samozřejmě, že i cestovní kancelář může
zprostředkovávat prodej zájezdů pro jinou cestovní kancelář. Cestovní agentura však nesmí nikdy
zprostředkovávat prodej zájezdu pro subjekt, který není cestovní kanceláří např. pro jinou cestovní
agenturu.

Při zprostředkování prodeje zájezdu cestovní kanceláří nebo cestovní agenturou pro jinou cestovní
kancelář musí být cestovní smlouva uzavřena jménem cestovní kanceláře, pro kterou je zájezd
zprostředkováván.

Aby se zákazník mohl náležitě orientovat, zda subjekt, se kterým jedná, je provozovatelem cestovní
kanceláře nebo cestovní agentury, zákon o cestovním ruchu stanoví, že cestovní agentura je rovněž
povinna označit provozovnu a propagační a jiné materiály určené zákazníkovi slovy "cestovní
agentura", pokud toto označení neobsahuje již obchodní jméno. Stejnou povinnost jako cestovní
agentura ohledně svého označování má i cestovní kancelář.

Související právní předpisy: zák. č. 40/1964 Sb. občanský zákoník, zák. č. 455/1991 Sb. o
živnostenském podnikání.
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